
STATEMENT MADE BY CAMEROON DURING THE ID WITH SPECIAL RAPPORTEUR ON
RIGHTS OF INDEGINOUS PEOPLES  

Thank you, madam chair.
My country congratulates the special rapporteur for this report.

The Constitution of the Republic of Cameroon in its Preamble protects the rights of
indigenous peoples.  It provides “the State shall ensure the protection of minorities
and shall preserve the rights of indigenous populations in accordance with the law”.
For the time being those considered as indigenous peoples in Cameroon are the 4 Bs
(Baka, Bakola, Bagyeli and Bedzang) and the Mbororos who are traditionally nomadic
cattle herders.

The  Intersectoral  Committee  to  Follow  up  Programmes  and  Projects  involving
Indigenous Peoples  (CISPAV)  met at  its  9th Session on 3  August  2021 to assess  all
actions taken by Government and its Partners in favour of indigenous peoples in terms
of education, access to land and health among others. The National Community Driven
Development Programme (PNDP ) for instance indicated that it established 1,714 birth
certificates, trained 60 relay community leaders and assisted 3,510 pupils with didactic
materials in the East Region from August 2020 to July 2021.

During the 9th Session of CISPAV, the National Plan for the Development of Indigenous
Peoples (2021-2025) validated in December 2020 was presented.

The Celebration of the 27th Edition of the International Day of the World’s Indigenous
Peoples on  9  August  2021  was  also  used  to  present  the  National  Plan  for  the
Development of Indigenous Peoples to the public. The Ministry of Social Affairs also
used the occasion to organize a Workshop in Yaounde to Strengthen the Capacity for
Indigenous  Youth  on  Citizenship  Education,  Rights  of  the  Child  and  Rights  of
Indigenous  Peoples,  the  Role  and  Operation  of  Platforms  of  Indigenous  Youth,
Intercommunity Dialogue and the Promotion of living together and the Participation of
Indigenous Youth in the Promotion of Peace. 
   
In  order  to  ensure  the right  to  health  of  indigenous  peoples  during this  Covid-19
period, activities were organised to raise the awareness of this vulnerable group on
the pandemic.

I thank you./- 



DÉCLARATION FAITE PAR LE CAMEROUN LORS DU DI AVEC LE RAPPORTEUR SPÉCIAL
SUR LES DROIT DES PEUPLES AUTOCHTONES

Merci, madame la présidente.

Mon pays félicite le rapporteur spécial pour ce rapport.

La Constitution de la République du Cameroun dans son préambule protège les droits
des peuples autochtones.  Elle dispose que "l'Etat assure la protection des minorités et
préserve les droits des populations autochtones conformément à la loi". Pour l'instant,
les peuples considérés comme autochtones au Cameroun sont les 4 B (Baka, Bakola,
Bagyeli  et  Bedzang)  et  les  Mbororos  qui  sont  traditionnellement  des  éleveurs
nomades.

Le Comité intersectoriel de suivi des programmes et projets impliquant les peuples
autochtones (CISPAV) s'est réuni lors de sa 9e session le 3 août 2021 pour évaluer
toutes les actions prises par le gouvernement et ses partenaires en faveur des peuples
autochtones en termes d'éducation, d'accès à la terre et de santé, entre autres. Le
Programme  national  de  développement  piloté  par  la  communauté  (PNDP  )  a  par
exemple  indiqué  avoir  établi  1  714  certificats  de  naissance,  formé  60  leaders
communautaires relais et aidé 3 510 élèves avec du matériel didactique dans la région
Est d'août 2020 à juillet 2021.

Lors de la 9e session de la CISPAV, le Plan national pour le développement des peuples
autochtones (2021-2025) validé en décembre 2020 a été présenté.

La célébration de la 27e édition de la Journée internationale des peuples autochtones
du monde,  le  9  août  2021,  a  également  été mise à  profit  pour  présenter  le  Plan
national pour le développement des peuples autochtones au public. Le ministère des
Affaires sociales a également profité de l'occasion pour organiser à Yaoundé un atelier
de  renforcement  des  capacités  des  jeunes  autochtones  sur  l'éducation  à  la
citoyenneté, les droits de l'enfant et les droits des peuples autochtones, le rôle et le
fonctionnement  des  plateformes  de  jeunes  autochtones,  le  dialogue
intercommunautaire et la promotion du vivre ensemble et la participation des jeunes
autochtones à la promotion de la paix. 

Afin de garantir le droit à la santé des peuples autochtones pendant cette période
Covid-19, des activités ont été organisées pour sensibiliser ce groupe vulnérable à la
pandémie.

Je vous remercie


